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«Ή παράδοσις άπελευθερώνει τό Έθνος!»
Είναι ή βάσις της έξελίξεώς του -Τί δηλώνει στην «Εστία της Κυριακής» ή κορυφαία Έλληνίστρια Ελένη 

Γλύκατζη-Άρβελέρ - «ΉΚωνσταντινούπολή είναι ή πρωτεύουσα της Οικουμένης, είναι τά σύνορα 
της δικής μας καρδιάς, κ. Έρντογόν!» - «Άν εορτάζεις τό "Όχι”, ξέρεις ότι τό "Ναι” έχει μικρή σημασία!»

τοΟ Μακη Δεληπετρου

Τ
ό βιβλίο «Από μένα αυτά...», άπό τίς εκδόσεις «Πατάκη», έπαρου- 

σιάσθη ώς προϊόν απρόβλεπτων συζητήσεων της κ. Ελένης Γλύκα
τζη-Άρβελέρ στόν κήπο τοΰ Ελληνικού 'Ιδρύματος Πολιτισμού, ώς έκδο- 

σις-έξομολόγησις γιά τά παιδικά καί έφηβικά της χρόνια, γιά τούς γονείς 
της, τήν Κατοχή καί τήν Αντίσταση, άλλά καί γιά τήν ζωή της στήν Γαλ- 
λία, γιά τήν μητρότητα καί τόν ρόλο της ώς γιαγιάς. Στό έργο της ή βυζα- 
ντινολόγος όμιλεΐ γιά τήν «έλληνική συνέχεια», τήν άρχαία Ελλάδα καί 
τό Βυζάντιο, γιά τήν νεώτερη έλληνική ιστορία, πού «πελοποννησιάζει»,
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ΕΛΕΝΗ ΓΛΥΚΑΤΖΗ-ΑΡΒΕΛΕΡ

«Ή παράδοσις απελευθερώνει τό Έθνος!»
Είναι ή βάσις τής έξελίξεώς του - Τί δηλώνει στην «Εστία της Κυριακής» ή κορυφαία Έλληνίστρια - «ΉΚωνσταντινούπολή 

είναι ή πρωτεύουσα τής Οικουμένης, είναι τά σύνορα τής δικής μας καρδιάς, κ. Έρντογάν!» - «Άν εορτάζεις τό “Όχι ”, ξέρεις ότι τό “Ναι” έχει μικρή σημασία!»

συνέχεια από τήν 1η σελίδα

γιά τίς «άνιστόρητες άνοησίες» τοϋ Ταγίπ 
Έρντογάν, άλλά καί γιά τήν πανδημία καί τόν 
πόλεμο στην Ουκρανία. ’Επί πλέον, ή μεγαλύ
τερα των Ελλήνων διανοητών καί ιστορικών 
καταθέτει τίς άπόψεις της γιά τό κατά πόσον 
βελτιώνει ή έκπαίδευση τόν άνθρωπο, γιά τούς 
νέους στην έποχή τοΰ διαδικτύου καί τόν σχο
λικό έκφοβισμό, γιά τό τί είναι όντως αύτονό- 
ητο στήν ζωή · γιά τήν έννοια τής μνήμης, τής 
λήθης καί τής άλήθειας· γιά τόν έρωτα καί τόν 
εύτυχισμένο γάμο, τήν προδοσία καί τήν άπώ- 
λεια· γιά τό έφικτό ή μή τής αύτογνωσίας καί 
τόν γρίφο πού λέγεται «ψυχή». Ή έκδοσις συ
μπληρώνεται άπό παράρτημα μέ 14 δημοσιευ
μένα καί άδημοσίευτα ποιήματά της.

«Ή παράδοση δέν είναι δεισιδαιμονία, δέν 
βαρύνει τήν πορεία ένός ’Έθνους, άλλά άπε- 
λευθερώνει άποτελώντας τήν βάση γιά νά 
έξελιχθεΐ. Άντιθέτως, τά στερεότυπά μας τά 
θεωρούμε ώς βεβαιότητες. Είναι κάτι πέραν 
άπό τίς πραγματικότητες, δέν άπελευθερώ- 
νουν» δήλωσε στήν «Εστία τής Κυριακής» ή 
κ. Ελένη Γλύκατζη-Άρβελέρ, γιά νά προσθέ
σει πώς «δέν είμαι έμπειρογνώμων τοΰ μέλ
λοντος, δέν είναι δυνατόν νά προβλέψουμε 
βεβαίως τό αύριο, είναι έργο άλλων ή μελλο
ντολογία, οφείλουμε όμως νά έστιάσουμε έκεΐ 
κάθε προσπάθειά μας, άν θέλουμε νά ύπάρξει 
συνέχεια».

«Σάν νά μιλούσα λίγο 
μέτόνέαυτόμου»

«Τό μόνο πράγμα πού έχω γράψει σέ αύτό τό 
βιβλίο - συνέχισε, προβαίνοντας σέ σχετικό 
σχολιασμό στό πλαίσιο τής ομιλίας της γιά τήν 
έκδοση- είναι άπλώς καί μόνον ό τίτλος “Άπό 
μένα αύτά...” Θά μπορούσα νά πώ καί άλλα 
πολλά, άλλά είναι άρκετά... τά λίγα αύτά. Τό 
βιβλίο αύτό δέν τό... άναγνωρίζω, άφοΰ δέν 
έχω γράψει τίποτα!»

«Ωστόσο -έπεσήμανε ή παγκοσμίως άνα- 
γνωρισμένη βυζαντινολόγος-, όσον άφορά τό 
είδος, έχουμε άδικο νά γράφουμε άπομνημο- 
νεύματα, νά γράφουμε αύτοβιογραφίες. Για
τί έκεΐ οπωσδήποτε γράφονται τά... μεγάλα 
ψέματα. Εκείνο πού ένοιωσα σέ αύτό τό βι
βλίο είναι πώς ήταν σάν νά μιλούσα λίγο μέ 
τόν έαυτό μου. Μέ ύποχρέωσαν νά δώ τά 
πράγματα πολύ άπλά, καί τό “άπλός” σημαί
νει ένα καί μόνο, νά λές τήν άλήθεια. 'Άλλως 
τε, δέν ξεχνώ πώς ή λέξη “άλήθεια” σημαίνει 
τό ά-ληθον, δηλαδή αύτό πού δέν μπορείς νά 
ξεχάσεις. Καί αύτό πού δέν μπορείς νά ξεχά- 
σεις, άν είσαι αύθεντικός, είναι ό εαυτός σου. 
Μέ μία μόνον διαφορά: νοιώθω πώς ό έαυ- 
τός μου είναι πληθυντικός! Καί ώς πληθυντι
κός πού είμαι, δέν μπορώ παρά νά θυμάμαι μιά 
ζωή πού είναι πολυσχιδής. Τί κρατώ άπό τά 97 
μου χρόνια; Πάνω άπό όλα, τήν Κατοχή. Δη
λαδή, τό νά βρίσκεσαι στόν τόπο σου καί νά 
είσαι ξένος στόν τόπο σου. Δέν ύπάρχει τίποτε 
χειρότερο άπό αύτήν τήν μεγάλη κατάρα, τοΰ 
νά νοιώθεις ξένος στόν τόπο σου. Καί, όταν 
μιλώ γιά τήν Κατοχή, δέν μιλώ γιά τήν Αντί
σταση. Γιατί άκριβώς οί Έλληνες έχουμε τό 
προσόν νά καταστρέφουμε κάθε φορά τό μή
νυμα. Αύτό κάναμε τόν “Δεκέμβρη”, τό κά
ναμε καί πρίν, άλλά οπωσδήποτε ένα μένει, ή 
ύπερηφάνεια τοΰ μικρού λαού πού μπόρεσε 
νά πει “0X1”!»

«Ανήκω σέ έναν λαό
πού έχει τούς πιό μεγάλους τάφους!»

Ή κ. Άρβελέρ έπέμεινε τονίζοντας πώς «είμα
στε ό μόνος λαός πού γιορτάζει τό “ΟΧΙ”. ’Άν 
γιορτάζεις τό “ΟΧΙ”, σημαίνει ότι ξέρεις πο
λύ καλά πώς τό “Ναί” έχει πολύ μικρή σημα
σία. Καί τό “Ναί” γιά τούς Έλληνες έχει μι
κρή σημασία. Γιατί σημαίνει πώς είναι κάτω 
καί σηκώνονται έπάνω! Νομίζω ότι ό Ρίτσος 
μιλά γιά τό πόσοι είναι οί άθάνατοι Έλλη
νες. .. πεθαμένοι. Αύτό δέν θά τό μάθουμε πο
τέ. Εκείνο πού μέ κάνει περήφανη είναι τό ότι 
άνήκω σέ έναν λαό πού έχει τούς πιό μεγά
λους τάφους! Καί ένας μεγάλος τάφος σημαί
νει ιστορία πού δέν μπορείς νά τήν σηκώσεις 
χωρίς μεγάλη προσπάθεια. Τήν Ιστορία τήν 
έλληνική δέν τήν σηκώνει κανείς, όπως κανείς 
δέν μιλά τέλεια τήν έλληνική γλώσσα. 'Όπως 
καί νά τό κάνουμε, όπως καί νά τό πούμε, ή λέ
ξη ‘Ελλάδα”, άσχετα άπό τήν λέξη... “Έλλη
νες”, σημαίνει μία βάση, σημαίνει ένα θεμέ
λιο. Καί τό θεμέλιο αύτό είναι θεμέλιο Πολι
τισμού. . .Ό καθένας άπό αύτούς πού έγραψαν

Ό οικοδεσπότης 
πρόεδρος 

τοϋ Ελληνικού 
Ιδρύματος 
Πολιτισμού

Λφμομκης
μέ τήν «Εστία

τοϋ Μακη Δεληπετρου

Ό κ. Παναγιώτης Ρο’ίλός, πρόεδρος τοΰ Εύρω- 
παϊκού Κέντρου Δελφών, διάβασε χαρακτηρι
στικό άπόσπασμα γιά τό τί θεωρεί κορυφαία 
άρετή ή κ. Άρβελέρ. «Ή σιωπή -άνέφερε ή 
κορυφαία Έλληνική προσωπικότης τοΰ χώ
ρου τών Γραμμάτων- τήν σωστή στιγμή είναι 
άρετή. Ή μέγιστη άρετή εΐναιή άνθρωπιά! Τό 
νά σκέφτεσαι, νά συμμερίζεσαι δηλαδή πώς 
ό διπλανός σου έχει ίδιες ή παρόμοιες άγωνί- 
ες. ’Ίδια ή παρόμοια προβλήματα μέ εσένα. 
Τό ζητούμενο όμως είναι τό άνθρώπινο, όχι ή 
άνθρωπότητα. 'Όσοι μιλάνε γιά άνθρωπότητα 
γενικά καί άόριστα πλανούν ή πλανώνται. Για- 
τί είναι άλλο ό Γ άλλος, ό Άγγλος ή ό Έλληνας 
κ,ο.κ. Όμως τό άνθρώπινο, αύτό πού σέ κάνα 
νά είσαι άνθρωπος, αύτό πού λέμε ψυχή, είναι 
γιά όλους. Προσωπικά, θεωρώ ότι ή άνθρωπιά 
δέν είναι θεϊκό δώρο. Είναι, πάνω άπό όλα, κα
τόρθωμα άνθρώπινο». Ό οικοδεσπότης πρόε

τορία, δηλαδή τό Βυζάντιο, δέν τήν άπομακρύ- 
νουν άπό τό συνέχον πολιτισμικό στοιχείο της 
Βυζαντινής Αύτοκρατορίας, τήν ’Ορθοδοξία. 
Νοιώθει κανείς πώς ή Άρβελέρ έχει τήν προ
στασία της Παναγίας καί τών Αγίων. ’Ιδιαίτερα 
στήν ποίησή της μέ τά άδημοσίευτα ποιήματά 
της, στό τέλος τοΰ βιβλίου, θά βρει ό εύαίσθη- 
τος άναγνώστης πηγές Χριστιανικής τρυφερό
τητας μοναδικές...».

«Μπροστά στό έθνικό 
σύμβολο λυγίζω!»

«Τό βιβλίο», τόνισε ό κ. Κούκης, «έξακτινώ- 
νεται σέ πολλούς τομείς. Θά μιλήσει γιά τήν 
Ιστορία καί τήν άξια της, άλλά καί τόν κίν
δυνο νά εγκλωβιστούμε καί νά έπαναπαυ- 
τοΰμε σέ ένα ένδοξο παρελθόν, τό όποιο θά 
μάς οδηγήσει στήν άδράνεια στό παρόν, άλλά

είρηνοποιός τής ζωής καί τής κοινωνίας!» Σέ 
μιά έποχή όπως ή δική μας, πού κυριαρχεί ή 
εικόνα, εκείνη μένει πιστή στήν δύναμη τής 
άφήγησης καί μάς καλεϊ νά προσέχουμε τήν 
γλώσσα καί, κυρίως, τήν γραπτή της έκφρα
ση. «Ό,τι μέ στεναχωρεΐ, είναι ή ένδεια τών 
πραγμάτων» θά πει. Σέ αύτό τό σημείο επικα
λείται τόν Κωνσταντίνο Καραμανλή, πού τής 
είχε έπισημάνει ότι, «όταν τό έθνικό πρόβλη
μα γίνεται πολιπκό, τό πολιτικό κομματικό καί 
τό κομματικό γίνεται προσωπικό, αύτή ή κά
θοδος είναι ή παρακμή τοΰ κράτους». Καί κα
ταλήγει πώς «πατρίδα είναι ή συγκίνηση, τό 
εμείς, μπροστά στό έθνικό σύμβολο λυγίζω!».

Τό «ήλεκτρονικό παραπέτασμα»

Τό βιβλίο τής κ. Ελένης Άρβελέρ είναι μία 
περιδιάβαση στόν χρόνο, τήν Ιστορία, τίς

πτυχές μιάς καθημερινότητος, ή όποια γίνε
ται ολοένα καί πιό περίπλοκη, είδικώς στόν 
ψηφιακό κόσμο. «Σέ αύτή τήν πραγματικό
τητα -άφηγεΐται ή μεγάλη Έλληνίς τής πα
γκοσμίου διανοήσεως-ύπάρχει ένας επιπλέ
ον μεγάλος κίνδυνος, πού τόν ονομάζω “ήλε
κτρονικό παραπέτασμα”. Τό “παραπέτασμα” * 
αύτό θά χωρίζει όσους θά έχουν τήν δυνατό
τητα νά συμμετέχουν σέ αυτόν τόν καινούρ
γιο κόσμο, μέ τά θετικά του καί τά άρνητικά 
του, άπό εκείνους πού θά μείνουν ψηφιακά 
άναλφάβητοι».

«Ή κοιτίδα τοΰ γένους είναι 
ή Κωνσταντινούπολις»

Ωστόσο, τούς Έλληνες θά στοιχειώνει γιά πά
ντα ή ήμετέρα Αύτοκρατορία, συμπυκνούμε- 
νη στό όνομα τής Βασιλίδος τών Πόλεων.

Ή κ. Άρβελέρ τονίζει μέσα άπό τίς σελίδες 
τοΰ βιβλίου της, πώς «ή Κωνσταντινούπολη 
ήταν ταυτόχρονα τρία πράγματα: ή “άρχαία 
Ελλάδα”, χάρη στήν γλώσσα, ή “Ρώμη”, χά
ρη στήν διοικητική οργάνωση, καί ή “Ιερου
σαλήμ”, χάρη στήν θρησκεία. Αύτά, καί τά 
τρία ταυτόχρονα, είναι βυζαντινή κατάκτηση. 
Ή άρχαία Αθήνα δέν τά έχει καί τά τρία μαζί. 
Αρα, ή κοιτίδα τοΰ γένους είναι ή Κωνστα
ντινούπολη». Άλλά καί ή ίδια ή μνήμη ορίζε
ται μέ τόν αύτοκρατορικό τρόπο, άφοΰ τονί
ζει ότι «τό Βυζάντιο είναι τρία βασικά πράγ
ματα: τό Βυζάντιο είναι, πρώτον, έλληνική 
περηφάνια. Δεύτερον, εύρωπαϊκό κατόρθω
μα καί, τρίτον, ή ξεχασμένη έλληνική αύτο
κρατορία. ..» Όσον άφορά στούς προκλητι
κούς έορτασμούς τών Τούρκων τήν ή μέρα 
τής άλώσεως τής Πόλεως, ή διακεκριμένη 
βυζαντινολόγος έπισημαίνει πώς «είναι βέ
βαιο ότι, γιορτάζοντας οί Τοΰρκοι τήν πτώση 
τής Πόλης, δείχνουν στόν κόσμο ότι ή Πό
λη δέν ήταν δική τους. Θά σάς πώ καί κάτι 
πού έχει πει ένας Τούρκος δημοσιογράφος: 
“Απορώ γιατί γιορτάζουμε στίς 29 Μαΐου τήν 
άλωση τής Πόλης. Νά θυμίσουμε σέ όλο τόν 
κόσμο ότι δέν ήταν δική μας καί ότι κάποτε 
ίσως τήν χάσουμε καί πάλι"».

Σχετικά μέ τίς συχνές άναφορές τοΰ 
Έρντογάν στήν Θράκη, τό Καστελλόριζο καί 
σέ άλλα νησιά, μιλώντας γιά τά «σύνορα τής 
καρδιάς του» καί τό τί θά τοΰ έλεγε έάν τόν 
συναντοΰσε, ή άπάντησις είναι πλέον κατα
λυτική, άφοΰ μέ κατηγορηματικότητα άνα- 
φέρει: «Θά τοΰ έλεγα ότι αύτά πού ισχυρίζε
ται είναι άνιστόρητες άνοησίες. Ας μάθει λοι
πόν άπό έμένα ότι ή Κωνστανπνούπολη είναι 
ή πρωτεύουσα τής οικουμένης όλης καί είναι 
τά σύνορα τής δικής μας καρδιάς, καί όχι τής 
δικής του!» at

γιά μένα είπε τήν δική του άλήθεια, καί ή δι
κή του αλήθεια είναι ένα ψέμα, ό περίφημος... 
θρΰλος Άρβελέρ!»

«Νά γίνετε όχι θρύλοι, 
άλλά άπλώς ό έαυτός σας»

Έδώ ή κ. Άρβελέρ έστάθη, εξηγώντας μέ ένα 
ιστορικό πλέον συμβάν, άνέκδοτο, τά σχε
τικά μέ τήν έμβέλεια τοΰ ονόματος καί τής 
προσφοράς της... «Θυμάμαι μέ πολλή, πολ
λή συγκίνηση -τόνισε- πώς στό Παρίσι μοΰ 
τηλεφωνεί κάποιος καί, μιλώντας έλληνι- 
κά, μοΰ λέει “κυρία Άρβελέρ, είστε ’Ολυμπι
ακός;” Αέω “όχι, δέν ξέρω, γιατί;” “Μά λένε 
όλοι πώς είστε... Θρΰλος” άπάντησε! Έτσι 
μόνον μπορώ νά τό καταλάβω. Αύτό τό είδος 
τοΰ “Θρύλου” τό καταλαβαίνω. Τά άλλα όχι. 
Γιατί δείχνουν τήν ήλικία μου. Καί δέν νομίζω 
ότι κάποιος άπό τήν πολυπληθή παρέα τών φί
λων μου πού είναι έδώ θά μποροΰσε νά κάνει 
κάτι λιγότερο άπό έμένα, έάν έφθανε στήν δι
κή μου ήλικία. Αύτό καί σάς εύχομαι, νά φθά- 
σετε στά χρόνια μου καί νά γίνετε όχι θρΰλοι, 
άλλά άπλώς ό έαυτός σας...»

«Ή σιωπή τήν σωστή στιγμή 
είναι άρετή»

δρος τοΰ Ελληνικού Ιδρύματος Πολιτισμού κ. 
Νίκος Ά. Κούκης έπεσήμανε στήν ομιλία του: 
«Ή κ. Ελένη Άρβελέρ έχει έπίγνωση τοΰ χρό
νου καί τής φθοράς, άλλά μάς παίρνει τρυφε
ρά άπό τό χέρι στά μονοπάτια μιάς άναζήτησης 
ολιστικής. Καί, παρά τόν φόβο της, όπως λέ
ει γιά τόν Θεό, ή ορθολογική προσέγγιση τής 
ζωής καί ή επιστημονική καί συναισθηματική 
της ταύτιση μέ τήν μόνη Έλληνική αύτοκρα-

καί, κυρίως, στό μέλλον. Μάς κινητοποιεί νά 
έπιδείξουμε εύαισθησία καί έξυπνάδα, άλλά 
καί νά κάνουμε πάντα αύτό πού έκαναν πιό 
δημιουργικοί Έλληνες, νά συνομιλοΰμε μέ 
άλλες πολιτιστικές ποιότητες... Κύριος τοΰ 
μέλλοντος σου γίνεσαι όταν τό φτιάχνεις έσύ. 
'Όπως ό άνθρωπος δέν μπορεί νά βιώσει τήν 
ζωή του χωρίς μνήμη, καί είναι μεγάλη άμαρ- 
τία νά ξεχνάς, χρειάζεται καί ή λήθη, δύναμη
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